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Dacă pentru cei mai niUilf  dintre invitatii acestei nJbricl teatn.d 
este doar un hobby, pentru dumneavoastră el a reprezentat 
intr-o vreme un mod de a trăi. Ipostazele u.lterioare acestor 

IDOD'leRte, cu omit mai răsunătoare decât inceputurile carierei, au 
pus in umbră punctul de unde ati pornit in profesie şi primele 
'"i:nce:rribi" care v-au exersat spiritul critic. 

P uştiul din provincie, cu preocl:lpări 
literare, culturale, a dat în 
Bucureşti peste o lume care nu 

era a lui, dar care îl atrăgea, îl fascina chiar. 
1 ntre altele era şi o lume a teatrului. Din 
1 9 60 a început marea serie de spectacole 
de David Esrig, Giurchescu, Penciulescu, 
Crin Teodorescu. Descoperindu-le, mi-a 
intrat în cap că aş putea deveni rţgizor 
de teatru. Datorită acestei pasiuni am 
ajuns, cu totul întâmplător, la revista 
"Contemporanul". Am trimis, în calitate 
de spectator, o scrisoare despre Jocul 

ielelor, care a fost publicată în mare parte 
în revistă, iar Valentin Silvestru m-a invitat 
să scriu constant acolo. Am devenit unul 
dintre colaboratorii "Contemporanului". 
Publicam ştiri şi informaţii din lumea 
teatrului. 1 n paralel, urmam o facultate 
care nu-mi plăcea deloc. Astfel am intrat 
în lumea teatrului destul de bine, destul 
de impetuos ca să scriu la un moment dat 
chiar cronică de spectacol şi să mă 
"obrăznicesc" şi cu regizorii importanţi. 
Pe unii aveam să-i întâlnesc un an mai 
târziu, când am dat examen la regie, unde 
am căzut cu succes, drept care m-am şi 
vindecat definitiv. Mulţi dintre acei regi
zori mi-au fost apoi prieteni, iar pe câţiva 
i-am avut şefi. Cu Petre Sava Băleanu am 
lucrat mai târziu la Televiziunea Română, 
ca şi cu Cornel T odea, care facea parte 
din comisia de admitere, al cărei 
preşedinte era Ion Olteanu. Mi-am con
tinuat această activitate şi chiar am trăit 
din ea o bucată de vreme. Apoi am fost 
angajat la redacţia Teatru din televiziune. 
Era o perioadă în care se transmiteau cel 
puţin trei spectacole pe săptămână, unele 
preluate din teatre. După trei ani, în 
momentul în care a venit acolo Dinu 
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Săraru, m-am mutat din redacţie. Nu 
neapărat din cauza unor neînţelegeri pe 
care ştiam că le voi avea - şi chiar le-am 
avut -, ci pentru. că regizorul Cornel 
T odea devenise şeful secţiei de Film doc
umentar şi, cum contam ca un bun redac
tor, m-a invitat acoiSJ. Astfel am fac�t 
saltul de la teatru la film. Acolo am lucrat 
multe documentare, printre care un 
amplu serial intitulat "Planeta se 
grăbeşte", o istorie a evoluţiilor şi revo
luţiilor acestui secol. Ultima expresie a 
activităţii mele de redactor de film a fost 
fabulosul serial "Pistruiatul", cu Sergiu 
Nicolaescu, Erika Nagy şi alţii. După 
aceea lucrurile s-au înrăit foarte mult în 
televiziune, apăruse o lege delirantă, 
potrivit căreia nu se mai puteau plăti cola
borările, ideologia se înăsprise. Totul 
devenea cam plicticos şi, cum Ecaterina 
Oproiu mă invita să scriu la revista 
"Cinema", am plecat din Televiziune. Am 
lucrat ca reporter de platou împreună cu 
Aurel Mihailopol. A fost frumos şi plăcut 
până în 1977, când am încercat să sem
nez acea faimoasă scrisoare a lui Paul 
Goma, iar Catrinel Oproiu a avut extrem 
de mult de regretat că m-a adus la revista 
"Cinema". 
Aţi fost un observator atent al teatrului 

anilor '60. Ce marcl!. stilistic! deosebeşte 

spectacolele acelei vremi ? 

Nu cred că e vorba de un stil. Se "purta" 
foarte mult Brecht, Piscator Se reluau 
unele idei. Era o perioadă de deschidere, 
de liberalizare culturală, de care cel mai 
mult au profitat oamenii de teatru. 
1 ntâmpll!.tor ? 

Poate că nu întâmplător. La teatru se 
producea un contact nemijlocit cu u� 
public avid de noutate. Se putea cultiva 

stilul esopic. Indiferent că era vorba de o 
piesă de Shakespeare sau de Eschil, se 
faceau actualizări. Regizori şi actori talen
taţi "trăgeau" situaţiile dramatice către 
spectatorii din sală. Gesturile şi cuvintele 
lor aveau o rezonanţă care atingea direct 
sensibilitatea publicului. Am văzut 
Rinocerii nu ca pe o fabulă anti-fascistă, 
deşi era o interpretare clasică, ci cu sufi
ciente rapeluri la ceea ce ni se întâmpla 
nouă. Celebrul 702, cu Radu Beligan în 
rolul principal, pe lângă toate lucrurile de 
suprafaţă - critica societăţii capitaliste, 
dezumanizarea - lucra şi invers, în imagi
naţia spectatorilor. Era o perioadă vie din 
punct de vedere artistic, de emulaţie între 
regizori care aveau fiecare personalitate şi 
stil. Vlad Mugur era un clasic apropiat de 
genul Teatrului 

_
Naţional, unde lucrau pe 

atunci Sică Alexandrescu, Moni 
Ghelerter. cei care puneau un accent 
aproape stanislavskian pe trăirile actorilor 
şi pe veridicitate. Umbra lui E. Şvarţ era 
un spectacol uluitor, Troilus şi Cresida, 

aşijderea. Se mergea pe
· 

o libertate a 
actorilor care se dezlănţuiau cu o poftă 
de joc senzaţională şi comunicau direct 
sau printr-un dialog subliminal cu specta
torii. 1 şi găseau expresia regizori foarte 
diferiţi: Esrig, Andrei Şerban, care atunci 
termina institutul, Penciulescu, care era 
mai apropiat de teatrul realist. Era după 
cincisprezece ani buni de piese sovietice, 
de mult realism socialist, inundat de 
stările de spirit ale unor sindicalişti de 
omen1e. 
Credeţi el!. teatrul declanşeazl!. o 

presimţire a viitorului ? 

Aşa se spune. Constatăm însă unele coin
cidenţe după ce lucrurile se întâmplă. 
Dacă arta imită viaţa, de ce nu s-ar întâm
pla şi invers '1. .. 
Sl!. fie teatrul ml!.car un spaţiu privilegiat al 

discursului public, un loc ih care diso
nalltele prezentului îşi atenueazl!. stri

denta şi se articuleazl!. pe dimensiunea 

reflecţiei ? 

https://biblioteca-digitala.ro



1 �. f! un haos de discursuri publice. 
-1 eatnu l poate fi o supapă în epocile de 
constrângere, când preia funcţia agorei. 
Cuvintele sunt mereu aceleaşi, intonaţia şi 
accentele se adaptează unui  anumit 
moment şi transmit spiritul unui timp. 
Discursul scenic, în momentele lui de 
împlinire artistică, poate da sunetul cel 
mai caracteristic al prezentului .  
Ce fel de spectator sunteţi ? 

Meditativ ... Văd lucnurile cu detaşare şi cu 
ochi critic. Am fost foarte îndrăgostit într
o vreme de Brecht şi de brechtianism, 
probabil şi graţie faptului că el cultiva un 
teatru esopic, cu bătaie în anumite 
direcţii .  Am aflat apoi· anumite lucnuri 
despre Brecht care m-au îndepărtat - nu 
de teatnul lui ,  ci de personaj ca atare. Sunt 
un spectator tipic, care judecă în momen
tul în care vede. Fără îndoia:ă, intervine 
aici şi o anume experienţă, vârsta, poate 
şi un gen de nutină. Nu înseamnă că nu 
gust lucrurile noi, şocante chi'!r. 
Danaidele m-au încântat, dar am şi ··un 
"reproş" greu. Aş fi avut mare nevoie să 

înţeleg textul rostit pe scenă. Dicţia, 
expresia scenică a textu lui erau copleşite 
de imagine, de cinetica spectacolului .  Am 
văzut actori copleşitori şi uni i  foarte buni, 
mari în roluri minore, care nu-şi aveau 
locul acolo. Dar am înţeles că spectacolul 
a circulat mult în străinătate şi a fost bine 
primit. Repet, am simţit nevoia textului .  
Am văzut şi o actriţă extrem de expre
sivă, Coca Bloos, pe care am reîntâlnit-o 
într-un spectacol remarcabil, numit Altfel, 

cu un decupaj foarte bun de texte. Din 
păcate, nu prea cunosc actorii tineri. Iar 
cei din generaţia mea sunt deja aşezaţi şi 
chiar instalaţi într-o nutină: ştii de la bun 
început cum o să joace, cum îşi vor rosti 
replicile. 
Ce vli incomodează ? 

Pauzele ! Serios vorbind, în spaţiu l  teatru
lui nu mă poate deranja ceva. Ştiu însă că 
teatnul trece prin ani grei şi perioada 
aceasta va mai dura, fondurile abia ajung 
pentnu supravieţuire. Se scot greu pre
miere, repertoriul e sinuos, inegal, făcut la 
întâmplare. Dar nu mă indispune în mod 

direct această stare de lucnuri. Ajung la un 
spectacol ca rezultat al unei opţiuni 
libere. De fapt, ce-ar trebui să mă inco
modeze ? 
Excesele, poate ... 

Există spectacole bulevardiere, vulgari
tate, îngroşarea unor replici care şi-aşa nu 
erau o culme a inteligenţei. Cabotinismul 
vizibil la actorii care vor să-şi 
îmbunătăţească traiul şi acceptă prezenţe 
efemere în spectacole d in  categoria 
şuşelor transpare şi la televiziune, şi în 
teatre. Este ciudat imobil ismul actorilor, e 
stranie incapacitatea de a arăta că pot 
susţine spectacole în care să-şi valorizeze 
personal itatea: recitaluri ,  cabarete 
politice, montări mici în complicitate cu 
teatrele. "Noctumele" de la "Ţăndărică" 
ajunseseră, înainte, puncte de referinţă. 
Acolo s-au i lustrat de p i ldă Gigi 
Căciuleanu, Miriam Răducanu. Acolo s-a 
pus un spectacol fabulos, Mâna cu cinci 

degete, făcut de Mircea Crişan. 
Cheltu ieli le de montare în asemenea 
cazuri nu se ridică la preţuri exorbitante. 
Se va redeschide sala T eatnului Foarte 
Mic. Ar trebui ca actorii să se nupă de 
obişnuinţe, de comoditate, să îşi respecte 
statutul de artişti, să fie nişte căutători. 
Ce v-a oferit teatnul, în afam de faptul d 
a colorat experienţe personale, frag

mente din biografia dumneavoastffi ? 

Mi-a oferit o fonrnă de studiu foarte 
intensă şi ideea că actorii - cu tnupurile 
lor, cu hainele lor - şi regizorii sunt acei 
altfel de critici ai unui text, acei înotători 
prin cuvinte care desfac sensuri încă 
nedescoperite ale pieselor. Sigur, e i  
' 'încarnează", "trăiesc", "joacă", "se dis
tanţează", dar Tn fond au un statut de cri
tici tultural i .  Cu fiecare montare, cu 
fiecare generaţie se dezvăluie viziuni şi 
opţiuni inedite asupra aceluiaşi text, dacă 
acesta e într-adevăr bun. Mai rar ies spec
tacole bune din piese proaste. Se întâm
plă adeseori ca din texte bune să iasă 
spectacole flasce, neinteresante. Dar fap
tul că realizatorii unui spectacol încearcă 
o viziune critică este, cred, un adevăr. E 
un punct de plecare pentnu spectatorii 
care vor să gândf!ască, pentnu cei care nu 
se l imitează la aspectul epidenrnic, primar 
al unor întâmplări Intrate repede în zona 
cea mai volatilă a memoriei. Sunt şi spec
tatori care spun: "Eu nu mai merg la O 

scrisoare pierdută, pentnu că o ştiu, am 
văzut-o !". Teatnu l nu e ţinut de oamenii 
care-I iubesc şi-1 trăiesc cu pasiune. Fără 
îndoială însă că şi unora şi altora le oferă 
un mod de a experimenta neliniştea, feri
cirea, minciuna, adevănul. 

Adina Bardaş 
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